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Kampaň se rozjela 
naostro. Strany šetří
Jediným novým prvkem 
letošní předvolební kam-
paně je snaha všech partají 
výrazně šetřit na placené 
inzerci a mnohem více 
využívat internet nebo 
pomoc sympatizantů. str. 2

RWE jako Innogy přiveze 
do Česka nové služby
Česká RWE se od počátku 
října po vzoru své němec-
ké matky přejmenuje na 
Innogy. Češi by se díky 
změně měli rychleji dostat 
k produktům, které firma 
nabízí jinde v Evropě. str. 4

Babiš si na Čapím hnízdě 
postaví golfové hřiště
Farma Čapí hnízdo miliar-
dáře Andreje Babiše se vý-
znamně zvětší. Společnost 
Imoba, která zastřešuje 
Babišovy realitní aktivity, 
tam chystá devítijamkové 
golfové hřiště. str. 4

Formule 1 je na prodej

Nejvážnějším zájemcem 
o koupi seriálu automobi-
lových závodů formule 1 
je mediální a telekomuni-
kační společnost Liberty 
Global. Hovoří se o ceně 
8,5 miliardy dolarů. str. 8

Krátce

Stále světovější 
česká metropole
americký farmaceutický obr 
MSd rozšíří v praze své globální 
It centrum. na Smíchově si 
pronajal polovinu rozestavěné 
kancelářské budovy Five.

praha

str. 3

Levice v kraji 
konzervativců
Jihočechům scházejí 
obchvaty měst a obcí, 
zvláště pak Českých 
budějovic. trápí je také 
odliv mozků na sever.

téma
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PEtR SChönfElD:

na Hrad dorazilo poselstvo 
z Uzbekistánu a nabídlo nar-
cisovi I. trůn po karimovovi...

twitter.com/e15news

Víra v tvrdou 
korunu
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n	rekordně nízké úroky. 
n	Vidina nižších splátek díky silnější koruně. 
n	Více obchodů se zahraničím. 
proto české firmy stále častěji 
volí úvěry v eurech. byznyS / str. 5

Už více než

1/4
všech úvěrů u bank čerpají 

české firmy v cizích 
měnách. V přepočtu 
to je za 246 miliard 

korun.

Zatímco 
firemní úvěry 

v korunách letos 
narostly o necelá tři 

procenta, půjčky v eurech 
se zvýšily o více než

17 %.
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O neumělé hlouposti
Luddismu, hnutí doposud oprašovanému jen na 
odborářských pitkách, se dostalo podpory shora. 
Ve známost totiž vešlo, že současné ideové gros 
po generace myšlenkově spící organizace přebý-
vá na půdě Mezinárodního měnového fondu. Trio 
výzkumníků zpochybňuje ve své analýze přínos 
robotů jakožto budoucích mecenášů bohatství 
pro masy. Ty prý naopak rychle zchudnou ztrá-
tou uplatnění. Než svět ovládne umělá inteligen-
ce, je prý vhodné se zařídit podle té lidské, totiž 
rychle zavést univerzální příjem pro všechny. 
Snad to jednou stroje nevyhodnotí jako hloupost.
 
Pražský bytový fond je prý nejstarší v Česku 
a je třeba jej omladit, přicházejí developeři s no-
vou mantrou svého byznysu. Stavební úřady jsou 
prý skoupé na povolení pro nové stavby a město 
zároveň pomalu bourá domy staré. Inu, na zlatou 
realitní žílu superlevných hypoték se dá narazit 
přinejlepším jen párkrát za život. Přímo trestu-
hodně zvyšují průměrné stáří fondu všechny ty 
byty v historických částech Prahy, které jsou pro 
moderní bydlení přece evidentně irelevantní. Co 
více, idea omlazení fondu není cizí ani samotné-
mu magistrátu. Dočkáme se „demoličného“?

Češi se ani nenadáli, a už jim končí období hoj-
nosti. Výplatnice totiž už ve druhém čtvrtletí rostly 
s o poznání menší vervou než na začátku roku. 
V evropském srovnání stále směšné částky nará-
žejí na limity produktivity práce. Česko tak snad 
o pověst evropské montovny přece jen nepřijde.

n Jako poslední z parla-
mentních partají zaháji-
la horkou část kampaně 
KSČM. Všechny poli-
tické subjekty investují 
do propagace méně než 
v minulosti, voliče oslo-
vují přes internet.

Pavel Otto

Prezentace kandidátů na 
hejtmany a senátory, odhady vo-
lebních zisků a ostřejší výpady 
proti politickým soupeřům než 
obvykle. Jediným novým prv-
kem letošní kampaně shodným 
pro všechny partaje je snaha 
výrazně šetřit na placené inzerci 
a mnohem více využívat inter-
net nebo i pomoc sympatizantů. 
Jako poslední z parlamentních 
stran zahájila horkou fázi KSČM, 
voliče láká na petici požadující 
referendum o vystoupení země 
z NATO.

ČSSD chce utratit za propagaci 
80 milionů korun, tedy o deset 
méně než před čtyřmi roky. Hnu-
tí ANO, které v krajských volbách 

kandiduje poprvé, hovoří  
o 60 až 80 milionech. Lidovci 
počítají s patnácti miliony.

Historicky nejúspornější kam-
paň má ODS. Zatímco minule 
investovala přes 60 milionů, 
letos chce uvolnit dvakrát méně 
peněz. Ještě v roce 2008 dosaho-
valy výdaje hlavně za billboardy 
a novinové inzeráty řádově 
vyšších částek, 
právě občanským 
demokratům se 
konečný účet 
vyšplhal na 320 
milionů.

„Propagace 
na sociálních 
sítích bude mít 
mnohem větší 
podporu než 
v předchozích 
volbách. Chceme 
využít všech mo-
derních prostředků komunikace. 
Je to velice efektivní a rychlá ces-
ta k našim voličům,“ řekl mluvčí 
ČSSD Michal Kačírek v narážce 
na fakt, že oproti minulému klá-
ní o kraje a Senát vlastní chytré 
telefony většina populace. 

Socialisté, stejně jako lidovci 
a opoziční ODS a TOP 09/STAN, 

oznámili, že nebudou inzerovat 
v médiích ovládaných vicepre-
miérem a šéfem ANO Andrejem 
Babišem. „Internet a sociální 
média hrají v kampani TOP 09 
prim už delší dobu, letos mají 
ještě výraznější podíl,“ uvedla 
mluvčí topky Martina Macková.

Například v Jihomoravském 
kraji, kde se očekává souboj 

o hejtmana mezi 
ČSSD a ANO, oba 
rivalové vynalo-
ží na propagaci 
shodně po šesti 
milionech. V regi-
onu tradičně silní 
lidovci čtyři, ODS 
dva a komunisté 
800 tisíc.

Celorepubliko-
vě by ČSSD ráda 
obhájila sedm z je-
denácti hejtmanů, 

ANO má ambici zvítězit v pěti 
krajích. ODS, která dříve většinu 
regionů vedla, nyní obhajuje 
102 mandátů krajských zastu-
pitelů. KDU-ČSL, která minule 
získala sama nebo v koalicích 
61 zastupitelů, by ráda obsadi-
la alespoň jedno hejtmanství.  
 názory str. 10

Kampaň jede naostro, 
strany mnohem více šetří

Protagonisté dne

Milan KubeK

předseda člk

Martin herrMann

šéf rwe čr

Joshua wong

aktivista

Mimořádný sjezd lékařské komory, 
který se měl stát diskuzním fórem 
s politiky, se nakonec potýká 
s jejich absencí.

str. 3

RWE mění název na Innogy a s tím 
přichází i nová forma řízení, která 
umožní rychleji se dostat ke všem 
produktům společnosti.

str. 6

Ve volbách v Hongkongu uspěl 
také mladý aktivista Joshua Wong 
se svou stranou Demosisto, kterou 
založil teprve letos. 

str. 9

na PražsKéM hradě byl včera s vojenskými poctami přivítán 
bulharský prezident Rosen Plevneliev. Ten se během svého včerejšího 
programu nejprve setkal s prezidentem Milošem Zemanem a odpo-
ledne navštívil svatovítskou katedrálu. Večer ho v Kramářově vile 
přijal premiér Bohuslav Sobotka. Ústředním tématem diskusí byla 
především migrační problematika.

PReZidenTSKá náVšTěVa
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Zápisník  
Jaroslava Bukovského

Iniciativa sdělí příští rok 
kandidáta na Hrad 

Iniciativa Kroměřížská výzva 
představí příští rok v červnu 
kandidáta, kterého bude podpo-
rovat v prezidentské volbě. Před-
běžný seznam případných ucha-
zečů o Hrad čítá 25 jmen, navrhli 
je signatáři výzvy. Iniciativa 
podpoří uchazeče, který by hájil 
základní demokratické principy 
a hodnoty.  názory str. 10

Hranice pro odchod do 
důchodu má být 65 let
Věk pro odchod do důchodu 
chce vláda ohraničit 65 lety. 
Kabinet pro návrh hlasoval 
včera jednomyslně. Nove-
lu zákona, která zahrnuje 
pozdější přezkoumávání 
a možnost posouvání hranice 
podle doby dožití, projedná 
nyní parlament. I tam zřejmě 
návrh projde. Podle pravicové 
opozice jde jen o předvolební 
populismus. /čtk/

Krátce

„Propagace na 
sociálních sítích 
bude mít mnohem 
větší podporu než 
v předchozích 
volbách,“ plánují 
socialisté.



Adéla Čabanová

Mimořádný sjezd, který 
svolává těsně před krajský-
mi volbami Česká lékařská 
komora, měl být platfor-
mou pro otevřenou diskuzi 
s politiky. Místo toho se 
lékařské komoře scházejí 
od politiků omluvenky.

 „Svou účastí nebo ne-
účastí mohou dát politici 
najevo, jak to se zdravot-
nictvím myslí. Jestli jsou 
problémy pro ně skutečně 
důležité, nebo jsou to jen 
předvolební řeči,“ uvedl 
Milan Kubek, šéf ČLK.

Nejvíce bude lékařům 
chybět vicepremiér An-
drej Babiš (ANO), který 
se vymezuje proti jejich 
požadavkům a o českém 
zdravotnictví tvrdí, že je 
neefektivní. 

„Ministr se z účasti 
omluvil pro svou časovou 
zaneprázdněnost. Účastí 
nicméně pověřil Adama 
Vojtěcha, tajemníka za ob-
last zdravotnictví,“ uvedla 

Kateřina Vaidišová z tisko-
vého oddělení ministerstva 
financí. 

Toho ale zástupci komory 
mezi hlavní hosty zařadit 
odmítli. Diskutovat prý 
má v nynější situaci smysl 
jen s těmi, kteří rozhodují 
a mají politickou odpověd-
nost, ne s poradci a úřed-
níky.

Nepřijede prý ani vice-
premiér Pavel Bělobrádek 
(KDU-ČSL). Dorazit by 
snad měl ministr zdravot-
nictví Svatopluk Němeček 
(ČSSD). Mimořádný sjezd 
komory se má konat 22. 
října. Je součástí kam-
paně Zdravotnictví volá 
o pomoc, ve které komora 
upozorňuje na nedostatek 
personálu a financí na 
zdravotní služby. „Bohužel 
ministerstvo zdravotnictví 
ani vláda krizi v českém 
zdravotnictví neřeší. Ne-
zbývá nám nic jiného než 
svolat do Prahy mimořád-
ný sjezd,“ ohlásil akci před 
časem Kubek. 

sjezd lékařské 
komory bude 
bez babiše
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n Dalších dvě stě 
kvalifikovaných pra-
covních míst vytvo-
ří v hlavním městě 
americká farmaceu-
tická společnost MSD. 
U developera Skanska 
Property si na Smícho-
vě pronajala polovinu 
rozestavěné kancelář-
ské budovy Five.

Daniel Novák

Česko znovu zabodovalo 
v lákání globálních center 
velkých korporací. MSD, jedna 
z největších farmaceutických 
firem, rozšíří loni otevřené 
inovativní IT centrum zhruba 
na dvojnásobek. Nové pro-
story si Američané pronajali 
v kancelářské budově Five, 

kterou na místě bývalé tram-
vajové vozovny na Smíchově 
staví Skanska Property. Hoto-
vo má být na jaře roku 2017.

„Jsme velmi spokojeni 
s talentovanými lidmi zabý-
vajícími se IT technologiemi. 
Po úspěchu našeho pražského 
hubu chceme rozšířit náš 
tým,“ řekl viceprezident MSD 
Richard Branton. 

MSD zabere v novém admi-
nistrativním centru zhruba 
polovinu z téměř patnácti tisíc 
metrů čtverečních projektu. 
Kolik bude firma za nové 
prostory platit, si nechává 
pro sebe. Podle poradenské 
společnosti JLL se nejvyšší ná-
jemné za kanceláře pohybuje 
na Smíchově kolem patnácti 
až šestnácti eur za metr 
čtvereční a měsíc. Dlouhodobí 
a velcí nájemci typu MSD však 
od majitelů realit dostávají 
často různé slevy a pobídky.

„Rozhodnutí MSD dále roz-
šířit svoje Global Innovation 
Centre v Praze jen potvr-
zuje dlouhodobější trend, 
že Praha je pro zahraniční 
společnosti velmi zajímavá 
pro zřizování center sdíle-
ných služeb. Může nabíd-
nout kvalitní pracovní sílu 
za rozumnou cenu, silnou 
infrastrukturu, znamenité 
podmínky pro život i techno-
logicky vyspělé kancelářské 
budovy,“ uvedl specialista 
na pronájmy kanceláří Petr 
Kareš z poradenské firmy 
JLL, která Američanům se 
sehnáním prostor pomáhala. 

Do nových kanceláří při-
jmou farmaceuti dvě stovky 
nových pracovníků. Cent-
rum se zaměřuje zejména na 
matematické modelování, 
bezpečnost informací, mo-
bilní technologie a analýzy 
dat.

Farmaceutický obr v Praze 
rozšíří své globální centrum 

Místo traMvaJí Kanceláře. Přestavba smíchovské vozovny na kanceláře skončí v roce 2017. 
Jednou z firem, které si zde pronajaly prostory, je americká farmaceutická společnost MSd.
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Žalobce nepředložil 
důkazy o Svobodově vině
Bývalý pražský primátor 
Bohuslav Svoboda (ODS) včera 
řekl soudu, že státní zástupce 
nepředložil za rok trvání hlav-
ního líčení jediný důkaz, který 
by ho usvědčoval z trestného 
činu v kauze elektronické 
karty Opencard. Vinu odmítlo 
i zbylých 14 obžalovaných.

Praha zváží předčasné 
splácení úvěru
Praha zváží, zda předčasně 
splatí úvěr 8,5 miliardy korun 
za prodloužení trasy metra 
a ušetří tím na úrocích. Město 
má na účtech peníze navíc, 
protože se nerealizují nebo 
odkládají naplánované inves-
tice. Zatím pro tento krok ale 
nemá podporu všech radních.

TOP 09 a Piráti si stěžují 
na Krnáčovou
Zastupitelé za TOP 09 a Piráty 
podají k ministerstvu vnitra 
stížnost na pražskou primá-
torku Adrianu Krnáčovou 
(ANO). Primátorka podle nich 
porušila zákon o hlavním 
městě Praze, když na žádost 
opozice nesvolala mimořádné 
jednání zastupitelstva. /čtk/

Krátce

Ve druhém čtvrtletí stoup-
la průměrná mzda v Česku 
meziročně o 1019 korun, 
tedy o 3,9 procenta, na 
27 297 korun. Reálně, po 
odečtení inflace, vzrostla 
o 3,7 procenta. Uvedl to 
včera Český statistický 
úřad. 

Šlo tak o nej-
vyšší reálný 
růst mezd za 
posledních 
devět let. Stá-
le ale platí, že 
většina lidí 
na průměr-
nou mzdu ne-
dosáhne. Podle 
analytiků mzdy 
porostou i v dal-
ších měsících a za celý 
letošní rok by průměrná 
mzda mohla stoupnout 
o více než čtyři procenta.

Medián mezd, tedy 
prostřední hodnota, ve 

druhém čtvrtletí činil 
23 047 korun. Medián před-
stavuje číslo, kdy přesně 
polovina hodnot mezd je 
vyšší než tento údaj, a dru-
há polovina nižší. Mezi-
ročně vzrostl medián o 4,5 
procenta. Čtyři pětiny za-

městnanců pobíraly 
mzdu mezi 11 

238 korunami  
a 43 752 ko-

runami.
„Příčina 

růstu mezd 
je zřejmá, 
poptávka po 

práci stoupá 
rychleji než 

nabídka vol-
ných pracovních 

sil. V řadě profesí je 
nyní dlouhodobý nedosta-
tek pracovních sil s pat-
řičnou kvalifikací,“ uvedl 
hlavní ekonom Deloitte 
David Marek. /čtk/

Průměrná mzda rostla 
nejvíce za devět let

Průměrná mzda 
ve druhém čtvrtletí 

meziročně vzrostla o 

3,9
 procenta.
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n Díky novému systé-
mu řízení německého 
koncernu se do Česka 
snáze dostanou novin-
ky, například koncept 
chytré domácnosti. 
Opačný směrem se 
budou šířit digitální 
služby a IT systémy.

Jan Stuchlík

Česká RWE se od počátku 
října po vzoru německé matky 
přejmenuje na Innogy. Čeští 
zákazníci by se díky této změ-
ně mohli rychleji dostat k pro-
duktům, které firma nabízí na 
ostatních evropských trzích.  

„Vytvořením Innogy jsme 
zrušili starý systém řízení 
po jednotlivých zemích. Teď 
budeme firmu řídit po jednot-
livých funkčních oblastech,“ 
vysvětluje Martin Herrmann, 
který zůstává šéfem české 
RWE a zároveň je v předsta-
venstvu Innogy zodpovědný 
za obchod. Firma už dělá 
inventuru produktů, které 

nabízí ve všech evropských 
zemích, kde působí. Do Česka 
by se tak mohl rychleji dostat 
třeba koncept chytré domác-
nosti, pro který už Innogy 
v Německu nabízí technická 
zařízení pro řízení spotřebičů 
a spotřeby energie. 

Naopak z Česka do za-
hraničí by se mohly rozšířit 
digitální služby a IT systémy, 
které vyvinula nebo nasadila 
tuzemská RWE. „V oblasti 
digitálních služeb se už teď od 
nás učí v Německu. Podob-
ně se uvažuje i o přenesení 
českých systémů bonusů pro 
zákazníky ve formě pevných 
finančních částek,“ dodává 

David Konvalina, který v RWE 
odpovídá za maloobchod, 
prodej a marketing. Kon-
cern RWE do Innogy sloučil 
regulovaný byznys distribuce 
elektřiny a plynu, maloob-
chod, energetické služby 
a obnovitelné zdroje. Věří, že 
těmto oblastem bude patřit 
budoucnost energetiky. Pod 
starou značkou RWE zůstane 
v Německu jen výroba v uhel-
ných a jaderných elektrár-
nách a velkoobchod s plynem. 

V říjnu vstoupí Innogy na 
burzu prodejem desetiny 
akciového podílu. Dividen-
dy z Innogy, která by měla 
vyplácet až osmdesát procent 
čistého zisku, a případný další 
prodej akcií nově nazvané 
části by měly koncernu RWE 
zajistit dostatek zdrojů pro 
postupný útlum konvenční 
výroby elektřiny.

V Německu se nová dceřiná 
firma přejmenovala na Innogy 
od září. V Česku odstartovala 
kampaň, která novou značku 
představí zákazníkům. „Na 
kampaň a změnu značky jsme 
vyčlenili sto milionů korun,“ 
uvedl Konvalina.

RWE se mění. za  
sto milionů korun  
z ní bude Innogy

Innogy  
vstoupí v říjnu  

na burzu prodejem

10 %
akcií. Na dividendách  
pak bude vyplácet až  

80 % čistého  
získu.

s novým jménEm. Pod starým označením RWE zůstane v Německu jen výroba v uhelných a jader-
ných elektrárnách a velkoobchod s plynem.
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Jan Vávra

Kontroverzní farma Čapí 
hnízdo miliardáře a minis-
tra financí Andreje Babiše 
(ANO) se v bu-
doucnu význam-
ně zvětší. Spo-
lečnost Imoba, 
která zastřešuje 
politikovy realit-
ní aktivity, tam 
chystá devíti-
jamkové golfové 
hřiště o výměře 
přes 8,5 hektaru. 
Rozšíří tak 
stávající cvičný 
areál. 

Podle původ-
ních záměrů 
Imoby mělo být golfové hřiš-
tě dokončeno v listopadu. 
Babišův mluvčí Karel Hanze-
lka však upřesnil, že projekt 
je teprve ve fázi adminis-
trativní přípravy a termín 
dokončení není znám. Jisté 
však je, že realizaci hřiště 
nebude zdržovat posuzo-

vání vlivu stavby na životní 
prostředí. Podle vydaného 
kladného verdiktu Krajského 
úřadu Středočeského kraje 
jím Imoba projít nemusí. 

Podle úřadu 
nemá projekt 
na ekosystém 
Farmy Čapího 
hnízda a při-
lehlého okolí 
významný vliv. 

Okolnosti 
financování pro-
jektu farmy Čapí 
hnízdo vyšetřuje 
policie i Evrop-
ský úřad pro boj 
proti podvodům 
(OLAF) kvůli pa-
desátimilionové 

evropské dotaci. Tu farma 
získala v rámci projektů 
pro malé a střední podniky, 
přestože původně patřila do 
Babišova holdingu Agrofert, 
který nesplňoval dotační 
podmínky. Byla z něho tedy 
vyňata, aby se po pěti letech 
vrátila zpět.  více E15.cz

babiš na Čapím 
hnízdě postaví 
golfové hřiště

Po jIhoČEském LIPně vyroste Stezka korunami stromů 
v Krkonoších. Akademie adrenalinových zážitků a Krkonošský 
národní park ji začaly stavět na okraji Janských Lázní. Lipenskou 
stezku navštívilo za čtyři roky existence přes 1,3 milionu turistů.  

DRuhá StEzKA v KoRuNách
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Devítijamkové 
golfové hřiště 
o výměře přes 
8,5 hektaru na 
Čapím hnízdě 
naváže na 
dosavadní cvičný 
areál.

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/babis-necha-na-capim-hnizde-postavit-golfove-hriste-urady-souhlasi-1318943
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n České firmy mají 
poprvé více než čtvr-
tinu dluhů u bank 
v jiných měnách než 
v té domácí. Padl tím 
rekord. Zájmu o půjč-
ky v eurech nahrávají 
především historicky 
nejnižší úroky i vidi-
na nižších splátek po 
posílení koruny.

Jaroslav Bukovský

České firmy stále častěji volí 
pro své financování jinou 
měnu než korunu. Tvrdí to 
alespoň české banky, podle 
kterých roste zájem byznys-
menů především o půjčky 
v eurech. Ekonomové k hlav-
ním důvodům počítají kromě 
sílícího zahraničního obchodu 
i setrvale klesající úroky z úvě-
rů ve společné měně, jakož 
i sázky na to, že po skončení 

Firmy si stále více půjčují v eurech 

Váš autorizovaný partner:

AUTO JAROV
 Osiková 2, 130 00 Praha 3 
 251 002 306
 www.autojarov.cz

AUTO JAROV - KUNRATICE
 Vídeňská 126, 148 00 Praha 4 
 251 002 824
 www.autojarov-kunratice.cz

• Bonus až 30 000 Kč při využití výhodného financování AUTO JAROV
• Bonus až 10 000 Kč při výkupu vozu na protiúčet
• Věrnostní zákaznická karta AUTO JAROV
• Prodloužená záruka

Fotografie jsou ilustrativní.

SEAT Leon ST
1,2 TSi, 1,6 TDi, Reference

X-PERIENCE, r.v. 2015

Cena již od

379 900 Kč 
vč. DPH

Cena již od

699 900 Kč 
vč. DPH

ŠKODA Superb 
Style, L&K, 2,0 TSi, 2,0 TDi, 

DSG, 4x4, r.v. 2015

Cena již od

719 000 Kč 
vč. DPH

Audi A5 Sportback
2,0 TDi, Multitronic

r.v. 2015

NAVÍC VÝHODNÉ BONUSY:

Skladové vozy v AUTO JAROV 
za výjimečné ceny.
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CY

CMY

K

251625/98� inzerce

Růst maloobchodních 
tržeb zpomalil 
Zatímco ještě v červnu 
rostly tržby v maloobchodě 
meziročně o 6,3 procenta, 
v červenci zmírnily na 
1,6 procenta. Výsledky 
ale ovlivnil fakt, že tento 
červenec měl o tři pracovní 
dny méně než loňský, ozná-
mili statistici.  více E15.cz

Škodovácké tramvaje 
zamíří do Turecka  
Zakázku za více než 26 mi- 
lionů eur představuje 
výroba čtrnácti baterio-
vých tramvají pro turecké 
město Eskisehir. Plzeňská 
Škoda Transportation dodá 
všechny plně nízkopod-
lažní vozy ForCity Classic 
do devatenácti měsíců. 
Plzeňští tak navázali na 
předchozí dodávky 72 vozi-
del do města Konya za více 
než 3,4 miliardy korun. /čtk/ 
 více E15.cz

Krátce

devizových intervencí ČNB 
klesnou splátky díky silnější 
koruně.

„Financování v eurech 
je letos oproti předchozím 
dvěma letům v objemech 
více než dvojnásobné. Je 
třeba zdůraznit, že financo-
vání v evropské měně je silné 
zejména v oblasti nemovitos-
tí,“ uvedl mluvčí UniCredit 
Petr Plocek. „Významně 
roste poptávka po úvěrech 
v cizích měnách, speciálně po 

úvěrech v eurech a dolarech,“ 
dodala mluvčí Raiffeisenbank 
Petra Kopecká. 

Rostoucí význam alterna-
tivních měn potvrzují i data 
České národní banky. Ke konci 
července měly domácí podni-
ky nabráno v jiných měnách 
246 miliard korun, jejich podíl 
tak poprvé v historii překonal 
čtvrtinu všech dluhů firem 
u bank. Zatímco bankovní 
úvěry českých firem letos 
narostly o necelá tři procenta, 

půjčky v eurech se zvýšily 
o více než sedmnáct procent, 
což v přepočtu odpovídá  
36 miliardám korun.

„Úročení korporátních 
úvěrů v eurech je většinou 
postaveno na plovoucí úroko-
vé sazbě, jako je Euribor, a na 
kreditní marži,“ vysvětlila 
Kristýna Havligerová z České 
spořitelny. Sazby Euribor jsou 
přitom historicky nejníže, 
a navíc leží v záporu, což dluž-
níkům hraje do karet. 

„Domácí úrokové sazby jsou 
nízko, ale v západní Evropě 
jsou ještě níž. Motivací pro 
firmy k cizoměnovým úvěrům 
je navíc centrální bankou 
udržovaný slabší kurz koruny 
vůči euru a očekávání, že po 
skončení intervencí koruna 
posílí. Tím by se zlevnily splát-
ky úvěru,“ říká analytik Patria 
Finance Tomáš Vlk. Půjčky 
v eurech se staly v posledních 
letech podstatně dostupnější 
díky uvolněné měnové politice 
Evropské centrální banky.

Podíl bankovních dluhů firem v cizích měnách  
(v procentech)

Pramen ČNB

2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016

26

24

22

20

18

16

14

19,34 31. 1. 2007

31. 7. 2016 25,04

http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/makroekonomicka-data/eshopy-opet-tahly-maloobchod-trzby-v-cervenci-presto-zpomalily-rust-1318861
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/skoda-transportation-doda-to-turecka-14-tramvaji-za-700-milionu-1318926
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Jihočeský kraj je v rámci 
republiky hned v několika 
ohledech výjimečný. Po Stře-
dočeském kraji jde o druhý 
největší region, který je 
zároveň nejřidčeji osídlený. 
Průměrná mzda 22 700 korun 
patří k nejnižším, obyvatel-
stvo ale podle nejrůznějších 
průzkumů vykazuje vysokou 
spokojenost s životem.

stabilní kraj
Ekonomická aktivita je 
rozprostřena mezi řadu 

menších firem, zaměstnanost 
tudíž nezávisí na několika 
výrobních gigantech jako 
v severních částech republi-
ky. Největšími zaměstnava-
teli jsou Robert Bosch, Gama 
a Madeta, ani jeden z nich 
přitom nezaměstnává více 
než dva tisíce lidí. 

To má své výhody i nevý-
hody. „Ekonomika založená 
na množství malých firem 
nepodléhá tak snadno jedno-
rázovým výkyvům, které jsou 
spojeny s velkými firmami, 

jejichž kolaps vždy silně 
ovlivní hospodářskou stabi-
litu celého regionu,“ říká Eva 
Cudlínová, vedoucí katedry 
regionálního managementu 
na Ekonomické fakultě Jiho-
české univerzity. 

odliv mozků na sever
Nevýhodou takového nasta-
vení jsou ale menší zisky, 
nižší daňové výnosy pro kraj 
a omezené možnosti velkých 
investic a dotačních projek-
tů. Cudlínová navíc zmiňuje 
i sníženou možnost uplatnění 
absolventů magisterského 
studia. „V případě malých 
firem jde především o rodin-
né podniky s malým počtem 
zaměstnanců, kde v mana-
gementu je vlastník firmy 
a rodinní příslušníci, kteří 
zpravidla hledají zaměstnan-
ce pro praktickou činnost,“ 
doplňuje ekonomka. S tím prý 
souvisí odliv mozků z jihu. 

víc a víc turistů
Venkovskému regionu domi-
nuje zemědělství, lesnictví, 

rybníkářství, potravinářství 
a strojírenství. Jihočeši se 
také v posledních desetiletích 
naučili využívat kapitál v po-
době čisté přírody a histo-
rických památek. Ročně zde 
přespí 1,4 milionu turistů, 
což je po Praze a jižní Moravě 
nejvíce. 

Zásadní ekonomické pro-
blémy Jihočeský kraj neřeší, 
a tak ve vztahu k podnikatel-
skému sektoru hovoří politici 
hlavně o školství. „Ze setkání 
s podnikateli cítím volání po 
kvalifikovaných pracovní-
cích a větší důraz na technic-

Jihočechům 
chybějí obchvaty 
měst a vesnic
n Po staletí nepřerušená tradice 
osídlení a konzervativní lidé, 
zvyklí postarat se sami o sebe, činí 
z Jihočeského kraje ideální rejdiště 
pravice. Politická realita je ale jiná. 
Poslední čtyři roky kraji vládnou 
socialisté s komunisty a rozklížená 
pravice bude mít co dělat, aby svou 
dominanci z let 2000 až 2008 obnovila. 

ky zaměřené školství,“ říká 
hejtman Jiří Zimola (ČSSD). 

dálnice d3
Hlavní prioritou kraje a vo-
lebním tématem číslo jedna 
je ale dopravní infrastruk-
tura. Řadu menších měst 
a větších vesnic trápí těžká 
tranzitní doprava, příkladem 
může být Lišov na tahu do 
Brna nebo Dasný na příjezdu 
do Českých Budějovic od Pís-
ku. Obchvaty proto vládnou 
volebním programům. 

Klíčová je ale pro politiky 
dálnice D3 a dálniční obchvat 
krajského města. Výstavbu 
mohou na úrovni kraje ovliv-
nit jen nepřímo, ve volbách 
ale půjde o důležitou kartu. 
Stavbu má totiž prostřednic-
tvím ministerstva dopravy 
pod palcem hnutí ANO, které 
se chce poprvé vklínit do za-
běhaných pořádků jihočeské 
politiky. Už loni se ministr 
dopravy Dan Ťok (ANO) 
a premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) div nepřetahovali 
o kladívka u základních 
kamenů dálnice severně od 
Budějovic. 

letiště snad, temelín určitě
Pro současné vedení kraje 
je důležitá rovněž chystaná 
dostavba a rozvoj Letiště 
České Budějovice. Zatímco 
hejtman Zimola stamiliono-
vou modernizaci podporuje 
a považuje za chybu, že vázne 
na lhůtách nejrůznějších ten-
drů, nejsilnější opoziční hnu-

dálniční karta. Klíčovým předvolebním tématem je budoucnost dálničního obchvatu Českých Budějovic, byť jeho výstavbu mohou 
krajští politici ovlivnit jen nepřímo. Na snímku je jedna z každodenně přetížených budějovických křižovatek ulic Nádražní a Rudolfovská. 
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turistický ráJ. Na jihu Čech ročně přespí 1,4 milionu turistů, 
což je po Praze a jižní Moravě nejvíce v republice. Mezi trumfy kraje 
patří čistá příroda a historické památky. Těmi oplývá například stře-
dověký Český Krumlov uprostřed meandrů Vltavy (na snímku).
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Jan  
Šindelář

stranu připravil

tí Jihočeši 2012 se obává, aby 
se z letiště nestala černá díra 
pro krajské peníze. Shoda 
naopak panuje na dostavbě 
Temelína (a zároveň ovšem 
odmítnutí úložiště radioak-
tivního odpadu) a také na 
vývoji regionální železnice. 

Zdá se totiž, že to České 
dráhy nebudou mít v kraji 
po vypršení smlouvy v roce 
2019 lehké. Hejtman neskrý-
vá rozhořčení, že národní 
dopravce neustále úředně 
torpéduje tendr na šumavské 
lokálky. Napříště chce proto 
regionální železnici zadávat 
v tendrech, a nikoli napřímo. 
S tím souhlasí i opozice. 

třiadvacet partají
Do pětapadesátičlenného 
zastupitelstva se bude snažit 
proniknout 23 stran a usku-
pení. To je o pět více než 
v minulých volbách. Kromě 
koaličních ČSSD a KSČM lze 
počítat s hnutím Jihočeši 
2012, které do boje vysílá 
17 starostů. Hnutí založili 
mimo jiné odpadlíci od ODS 
po rozkolu v jihočeské části 
partaje. Prezentuje se pravi-
covou politikou a v dnešním 
zastupitelstvu je to třetí nej-
silnější subjekt. Odmítá spo-
lupráci s komunisty a právě 
s ODS. Ta skončila po letech 
spolupráce s ČSSD před čtyř-
mi lety také v opozici poté, co 
si Zimola plácl s komunisty. 

ods a další odpadlíci
Pozice v zastupitelstvu bude 
hájit i TOP 09, která jde do 
klání se Starosty a nově 
s hnutím Občané pro Budě-
jovice. To je také výsledkem 
rozpadu ODS. Spoluzakládal 
je někdejší primátor Budějo-
vic Juraj Thoma poté, co byl 
vlastní stranou v roce 2010 
odvolán před koncem voleb-
ního období z funkce. Všeo-
becně se soudí, že šlo o spor 
s takzvanou kmotrovskou 
částí ODS řízenou neoficiálně 
místostarostou Hluboké nad 
Vltavou Pavlem Dlouhým. 

Samotnou ODS povede 
do voleb učitel matematiky 
a předchozí hejtman (2000 
až 2008) Jan Zahradník. 
V zemědělském kraji s řadou 
odlehlých oblastí a malých 
vsí má tradičně silnou pozici 
i KDU-ČSL. V letech 2004 až 
2008 mu spolu s ODS vládla.

Anketa 

1. co podle vás kraj v příštím volebním období 
nejnaléhavěji potřebuje?

2. co by měl kraj udělat nebo zlepšit při 
podpoře podnikatelů a zaměstnanosti?

3.  v čem vidíte největší úspěch a neúspěch 
současného vedení kraje?

vlastislav bříza,  
majitel českobudějovické 
firmy Koh-i-noor 
Hardtmuth 

1. Řešit dopravu, 
dopravu a dopra-

vu, jelikož spojení mezi 
Prahou a Lincem, včetně 
obchvatů měst, je nezbytnos-
tí. Je třeba dokončit i letiště, 
kde je nutné vybudovat naváděcí 
zařízení a vzít si vzor úspornosti při 
budování letišť v USA.

2. Neustále sledovat systém vzdělávání a na bázi zpětné vaz-
by korigovat a dopracovávat zejména technické vzdělávání 

včetně učňovského školství.

3. V oblasti zdravotnictví je zcela určitě úspěchem ekono-
mické fungování nemocnic, avšak nové vedení kraje bude 

muset přistoupit i k novým trendům zdravotnictví ve světě. Neú-
spěchem je nepřipravenost budování dálnice i důležitého spojení, 
kdy výkřiky krajských politiků při tragické havárii u Nažidel zůstaly 
pouhými výkřiky.

luboš průša,  
předseda klubu krajských 
zastupitelů Jihočeši 
2012

1. Urychlené dokon-
čení dálnice D3 

a D4. Jihočeský kraj nutně 
potřebuje budovat ob-
chvaty měst a městeček na 
důležitých silnicích. Už osm let 
nic nevybudoval a nepřipravil. Je 
také třeba zredukovat počet grantů 
a dotací a zaměřit podporu jen na místní 
komunikace, vodovody, kanalizace a čistírny, na některé programy 
na obnovu krajiny, na mládežnický sport i na drobné a střední pod-
nikání a dát na ně víc peněz. A ne dávat peníze na potkání všem.

2. Reformovat systém středoškolského vzdělávání, aby produ-
koval použitelné absolventy dle poptávky zaměstnavatelů, 

především v technických oborech, podpořit systém rekvalifikací. 
Školy a zaměstnavatelé musejí více spolupracovat při přípravě 
učňů a středoškoláků pro praxi.

3. Kraj nedělal čtyři roky téměř nic, kromě udržování aparátu 
úřadu v chodu. Zrealizoval jen projekt krajského školního 

hospodářství ( jakéhosi novodobého JZD), který vedl k propadu 
v hospodaření a ke zhoršení přípravy studentů. Neúspěchem je 
i vzestup mandatorních výdajů na úkor investic. Snad jediným 
úspěchem je, že nakonec představitelé kraje ponechali ne-
mocnice v dosavadní organizační formě, která se ukazuje jako 
životaschopná.

elegantní 
pučista z lán

Pramen ČsÚ, Czech Credit bureau, závěrečný účet jČ kraje

Hejtman Jihočeského kraje 
Jiří Zimola (ČSSD) dal svému 
původnímu učitelskému 
povolání vale záhy po vojně. 
V domovské Nové Bystři-
ci u hranic s Rakouskem 
předával žákům základní 
školy své znalosti dějepisu 
a českého jazyka pouhé tři 
roky. V roce 1998 byl poprvé 
zvolen do funkce bystřické-
ho starosty a post dvakrát 
obhájil. To už měl v zádech 

sociální demokracii, do kte-
ré vstoupil v roce 2000.

O osm let později se stal 
asi největším překvapením 
krajských voleb, když v Jiho-
českém kraji, považovaném 
do té doby za pevnou baštu 
pravice, odstavil z funkce 
populárního hejtmana Jana 

Zahradníka (ODS). V prvním 
volebním období se ještě 
o moc dělil v koalici s po-
stupně erodující ODS, v roce 
2012 už ale dal přednost 
spolupráci s KSČM.

Do celostátního pově-
domí se ale otec tří dětí 
a zřejmě největší manekýn 
mezi hejtmany dostal až 
o rok později. To když na 
říjnové schůzce v Lánech 
kul s dalšími čtyřmi kolegy 
a prezidentem Zemanem 
pikle proti předsedovi ČSSD 
Bohuslavu Sobotkovi. Cílem 
bylo odstavení Sobotky 
z funkce po nepřesvědčivém 
výsledku ČSSD ve sněmov-
ních volbách. Sobotka přežil 
a Zimola se stáhl do jižních 
Čech, v březnu složil mandát 
poslance. Jak Zimola uvedl 
v nedávné předvolební deba-
tě deníku Blesk, stále se těž-
ce vyrovnává s označením 
pučista. Schůzka podle něj 
byla legitimním setkáním 
části předsednictva a on na 
ní nebyl ten nejdůležitější.

Ačkoli byla rebelie po-
tlačena, protisobotkovské 
křídlo ve straně zůstalo. 
Naposledy Zimola a spol. 

zvedli předsedovi mandle, 
když navrhli zdanit církvím 
restituční příjmy. V médiích 
se v souvislosti s tím obje-
vilo spojení lánský puč dvě. 
Zimola ale spoléhá na to, že 
jeho Jihočeši mu rozumějí. 
Zda to tak je, ukážou pod-
zimní volby.

Jihočeský 
kraj

Počet obyvatel

638 172
Nezaměstnanost

4,00 %

Zimola spoléhá 
na to, že mu jeho 
Jihočeši rozumějí.

Hospodaření v roce 2015 (miliony korun)

Příjmy

20 763
Hospodářský výsledek 

337

Výdaje

20 426
Zadlužení 

550
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Už u šesti nadnárodních spo-
lečností zkoumá Evropská 
komise přístup irské vlády, 
která jim možná umožnila 
výrazně uspořit na daních. 

Komise se v čase vrací ve 
vyšetřování až někam do 
poloviny 90. let, kdy Irsko 
začínalo nabízet nižší daně 
nadnárodním společnos-
tem. Zaměřuje se přitom na 
zhruba šest posudků, které 
by mohly vést k obdobnému 
vyšetřování jako v přípa-
dě Applu, uvedl irský list 
Sunday Business Post bez 
uvedení konkrétních zdrojů. 

Irský ministr financí 
Michael Noonan řekl, že 
daňové doporučení vydané 
v 90. letech Applu bylo v sou-
ladu s tehdejšími zákony 
a že stejné dobrozdání by 
dostala jakákoli jiná firma. 

To podle něj znamená, že 
Dublin žádnou společnost 
nezvýhodňoval na úkor jiné, 
takže bruselský úřad pro 
hospodářskou soutěž nemá 
pravdu. 

Co se týče výše firemních 
daní v jednotlivých zemích, 
tam Evropská komise 
žádnou pravomoc nemá, 
konstatuje Irsko. V minulos-
ti už přitom zasáhla proti 
nizozemskému přístupu 
k americkému řetězci Star-
bucks a vyšetřuje údajné 
daňové dohody Lucembur-
ska se společnostmi Amazon 
a McDonald’s. 

Postup Evropské komise 
ve vztahu k americkým spo-
lečnostem působícím v EU 
vyvolává ostře odmítavou 
reakci amerického minister-
stva financí. /čtk/

komise šetří daňové 
dohody irska  
s americkými firmami

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,384

Čína 1 3,627

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,602

Japonsko 100 23,445

Kanada 1 18,716

Maďarsko 100 8,735

Norsko 1 2,923

Polsko 1 6,206

Rusko 100 37,311

Švédsko 1 2,830

Švýcarsko 1 24,731

Turecko 1 8,219

USA 1 24,218

Velká Británie 1 32,304

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 5. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,00 0,00

ČEZ 440,50 3,38

Erste Bank 714,90 -0,15

Fortuna 89,05 0,06

Kofola 421,00 0,00

KB 855,60 1,31

Moneta 78,60 0,00

O2 CR 232,90 -0,89

Pegas 795,30 -0,20

Philip Mor. ČR 12 695,00 -1,38

TMR 689,50 0,29

Unipetrol 180,70 -1,09

VIG 470,10 -1,43

Celkový objem (v tisících korun) 542 874,22

Akcie na pražské burze 5. 9. 2016 

neúspěcH. 
Formule 1 se 
v současné 
době vysílá ve 
více než  
200 zemích 
světa. Zatímco 
v roce  
2008 sledo-
valo soutěž 
600 milionů 
lidí, tak v roce 
2015 už jich 
bylo jen  
400 milionů. 
Důvodem tak 
intezivního po-
klesu může být 
i to, že se for-
mule přesouvá 
na placené 
kanály. 

Za astronomickou částku  
8,5 miliardy dolarů by měla 
být prodána jedna z nejpo-
pulárnějších motoristických 
disciplín, seriál závodních 
monopostů formule 1. 

Prodána bude ze strany 
držitelů akcií, mezi které patří 
investiční společnosti CVC 
Capital Partners nebo Wad-
dell & Reed. První splátku by 
měl na účet nových majitelů 
nejvážnější zájemce, americ-
ko-britská mediální a teleko-
munikační společnost Liberty 
Global, převést již dnes. Firma 
podniká v oblasti poskytování 
kabelové televize a inter-
netového připojení, jejími 
dceřinými společnostmi jsou 

například UPC a freeSat, které 
své služby poskytují i na území 
Česka. Svému podnikání se 
Liberty Global kromě Evropy 
věnuje na celém americkém 
kontinentu a v Austrálii. 

Podle dostupných infor-
mací měli o seriál zájem také 
další investoři. Mezi nimi byla 
například společnost Qatar 
Sports Investments nebo 
Stephen Ross, majitel týmu 
Miami Dolphins (americký 
fotbal), údajně se také jednalo 
s podnikateli z Číny. K finální 
dohodě mělo dojít o víkendo-
vém závodě v italské Monze, 
kde se s budoucím majitelem 
setkali také zástupci týmů 
a automobilek, mimo jiné ředi-

tel Daimleru Dietrich Zetsche. 
Změna majitele formule 1 by 
byla příznivci seriálu vítaná, 
CVC, která ve společnosti drží 
35procentní podíl, se dlouho-
době potýká s kritikou. 

Ta na ni míří jak ze strany 
týmů a závodníků, tak 
i fanoušků. V posledních 
letech údajně CVC ze seriá-
lu vyváděla velké množství 
zisků, odměny za závody pak 
putovaly především velkým 
týmům. Kvůli tomu došlo mezi 
jednotlivými stájemi k velkým 
rozdílům, což značně snížilo 
atraktivitu celého závodního 
seriálu. Výsledkem je nižší 
sledovanost závodů a klesající 
zisky. /mit/  více e15.cz

Formule 1 je na prodej

Hispánci  
si pohorší
Zkuste si na chvíli předsta-
vit, že jste Hispánec, se svou 
rodinou žijete v Západní Vir-
ginii a Trump vyhrál volby. 

Patříte mezi ty šťastnější, 
nemáte problémy s imigrační 
policií a nehrozí vám ani de-
portace, která potkala vaše 
sousedy. Nemůžete už ale 
posílat peníze svým příbuz-
ným, kteří zůstali v Mexiku. 
Ty jim přitom dávaly šanci 
na důstojnější život. Právě 
jste skončili směnu v ne-
dávno otevřeném uhelném 
dole. Na environmentalis-
tiku dnes už nikdo nehledí. 
Práce je, ale rostoucí nabídka 
a konkurenční zemní plyn 
stlačily ceny uhlí na historic-
ká minima. 

Vaše výplata proto nevypa-
dá nijak fantasticky. Cestou 
domů se stavíte v obchodě. 
Vzdychnete, smutně se podí-
váte na ceny a zavzpomínáte 

na období před americko-
mexicko-čínskou obchodní 
válkou. 

Zavedení cel a drahé impor-
ty způsobily raketový vzestup 
cen. Ale aspoň máte práci. Ne 
jako ti chudáci v exportních 
odvětvích. Míjíte lékárnu 
a uvědomíte si, že ještě po-
třebujete léky pro nemocnou 
dcerku. Zdravotní reforma 
Obamacare byla zrušena 
a vaše pojištění spolu s ní.
Mezistátní pojistný trh vám 
díky neexistujícím regulacím 
efektivně znemožnil najít si 
dostupné pojištění. 

Alespoň že ceny léků 
zůstaly stabilní. Bojíte se ale, 
kdyby se stalo něco vážněj-
šího. Soukromého lékaře si 
nemůžete dovolit a většina 
státních nemocnic je zavře-
ná, jelikož daňová reforma 
způsobila rekordní deficit. 
Úroveň veřejných služeb je 
mizivá – bydlení, doprava, 
zdravotnictví či bezpečnost.
Před vchodem do domu se 
ještě naposledy otočíte. V dál-
ce vidíte nová sídla korpo-
rací. Někdo na tom vydělat 
přece musel.  

Autor je analytikem v České 
spořitelně

Z parketu

Roman Sedmera
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Do začátku září 
ze severu Afriky připlulo 

118 903
uprchlíků. Loni jich 

přitom bylo 
jen 116 149.

Imigranti často podnikají 
velmi riskantní cestu, aby 
se dostali ze severní Afriky 
do Evropy, při které jim 
může jít i o život. Lodě ital-
ského námořnictva včera 
ve Středozemním moři 
poblíž Libye zachránily 
přibližně 500 migran-
tů, jejich posádky 
ale objevily šest 
mrtvých těl. 

Šlo prav-
děpodobně 
o uprchlíky, 
kteří se neudr-
želi na palubě 
poškozeného 
gumového člunu 
a utopili se. Infor-
movala o tom agen-
tura ANSA. Na šesti 
nezávislých záchranných 
operacích u libyjských 
břehů se podílely italské 
hlídkové lodě Orione a Bor-
sini a rovněž helikoptéry. 
Ty dále pátrají po dalších 
případných obětech či 
přeživších. Podle informa-
cí italského ministerstva 

vnitra z minulého týdne už 
počet migrantů, kteří letos 
po moři dorazili do Itálie, 
překonal čísla za stejné 
období loňského roku. 
Do začátku září ze severu 
Afriky připlulo  
118 903 uprchlíků, loni to 

bylo 116 149 lidí. 
Velký nápor no-

vých běženců 
je zřejmě 

způsoben 
tím, že 
převaděči 
chtějí 
s přichá-

zejícím 
podzi-

mem využít 
posledního 

období s příznivým 
počasím. 

Přesto dále přibývá lidí, 
kteří plavbu do Evropy 
zaplatí životem. Celkem 
už letos ve Středozemním 
moři zahynulo téměř  
3200 migrantů, uvedla Me-
zinárodní organizace pro 
migraci (IOM). /čtk/

italská armáda 
zachránila stovky lidí

mLaDÍ HonGkonGŠtÍ vůdci demonstrací, kteří požadují menší závislost Hongkongu na Číně, 
získali v nedělních volbách křesla v parlamentu. V hongkongském parlamentu tak usedne několik 
kandidátů z řad studentských vůdců protestů. Asi nejznámější je Nathan Law ze strany Demosisto, 
kterou letos založil další známý mladý prodemokratický aktivista Joshua Wong. Ti prosazují větší 
autonomii Hongkongu, či dokonce jeho nezávislost. 

NeZáVisLosT NA peKiNgu
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n Změnu politických 
rozhodnutí z krátko-
dobých na dlouhodobé 
nebo zastavení pádu 
globálního obchodu. 
I to chtějí docílit zá-
stupci nejvýznamněj-
ších zemí na světě. 

 
Dlouho očekávaná schůzka 
lídrů skupiny zemí G20 přines-
la ekonomům, ale i obchod-
níkům hlásajícím liberalizaci 
světového obchodu značnou 
radost. Lídři skupiny zemí se 
totiž zavázali postavit se proti 
obchodnímu protekcionismu, 
ale také podpořit růst globální 
ekonomiky. 

Představitelé to uvedli ve 
společném prohlášení z dvou-
denního summitu v Číně. Sku-
pina G20 se rovněž dohodla na 
krocích, jejichž cílem je omezit 
přebytky oceli na světovém 
trhu, za což je zodpovědná 

zejména Čína.Čínský prezi-
dent Si Ťin-pching uvedl, že 
zúčastněné země se dohodly 
na nutnosti zastavit pokles 
globálního obchodu a lépe 
koordinovat svá opatření 
v makroekonomické politice. 
Země G20 se ale musejí z krát-
kodobě zaměřených opatření 
přeorientovat na dlouhodo-
bější politiku a zaměřit se na 
reformy strany nabídky.

„Musíme udělat víc pro 
uvolnění potenciálu dlouhodo-
bého růstu,“ řekl čínský prezi-
dent, jehož citovala agentura 
Reuters.  

O globálním společném po-
stupu na podporu ekonomiky 
se ale komuniké nezmiňovalo 
a činitelé G20 něco takového 
už dříve vyloučili s ohledem 
na výrazně rozdílnou situaci 
v každé zemi. 

Komuniké rovněž uznalo, 
že přebytek kapacit ve výrobě 
oceli a v dalších odvětvích je 
globální problém, který vyža-
duje kolektivní řešení.  /čtk/

G20: Brány 
obchodu chceme 
držet otevřené

Kábulem otřásl dvojí 
sebevražedný útok 

Nejméně 24 lidí zemřelo  
a 91 bylo zraněno při 
včerejším sebevražed-
ném útoku v afghánské 
metropoli Kábulu. Nálože 
odpálili dva sebevrazi jen 
několik minut po sobě. 
 

Slovenští učitelé jdou 
do stávky  
Pedagogové chtějí přimět 
vládu ke zvýšení platů. 
Oznámili proto protestní 
akci, která se bude postup-
ně zvětšovat. Učitelé plá-
nují od 13. září stávkovat 
nejdříve jednu vyučovací 
hodinu, poté chtějí protest 
postupně prodlužovat.

Brazilci demonstrují 
proti prezidentovi
Tisíce lidí vyšly v neděli 
v brazilském Riu  
de Janeiro do ulic, aby 
protestovaly proti nové-
mu prezidentovi Michelu 
Temerovi. Demonstanti 
také požadují uspořádání 
nových voleb.  /čtk/ 

Krátce
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supeRsÍLa. setkání zástupců zemí g20 je velkou událostí, celko-
vě totiž země představují 85 procent světového hrubého domácího 
produktu a 80 procent mezinárodního obchodu.



Staré  
prostředky  
v nové době
Iniciátoři Kroměřížské 
výzvy, kteří si vytyčili am-
biciózní cíl pomoci s výbě-
rem kandidáta na příštího 
prezidenta, učinili včera 
další krok. Vzhledem k pro-
blematičnosti celého jejich 
působení je třeba ocenit, že 
to byl krok navýsost opatrný 
a nepříliš smělý, dalo by se 
možná říci zbytný. Z hlasová-
ní mezi 2200 signatáři výzvy 
vzešel seznam 25 lidí, kteří 
by teoreticky mohli získat 
podporu této iniciativy v boji 
o Pražský hrad. Zejména 
tedy pokud by o ni stáli. 
A pokud by se tedy rozhodli, 
že vůbec kandidovat chtějí. 
Bývalý diplomat Petr Kolář 
a europoslanec Jiří Pospíšil, 
kteří na seznamu figurují, se 
zúčastnili tiskové konferen-
ce, kde iniciativa seznam 
představila, ale dokonce ani 
oni nevyužili tuto příležitost 
a kandidaturu neoznámili. 
Stále přinejmenším naoko 
váhají.

Onen seznam 25 jmen není 
nijak objevný. Kdo jen trochu 
sleduje aktivity zakladatelů 

výzvy kolem Michaela Kocá-
ba, dokázal by jej během pár 
chvil sestavit z hlavy a trefil 
by se tak z 80 až 90 procent. 
Nechybějí na něm lidé, kteří 
už svou kandidaturu více 
nebo méně silně vyloučili 
(Táňa Fischerová, Karel 
Schwarzenberg, Tomáš Halík 
nebo předseda vojenského 
výboru NATO Petr Pavel). 
Jsou tam jména s velmi 
silným stranickým puncem 
(Jiří Pospíšil, Miroslava 
Němcová, Jiří Dienstbier či 

Zuzana Roithová). A jsou 
tam i taková, která seznam 
posouvají kamsi k recesi 
(Zdeněk Svěrák, Marek 
Eben). Celkově proto seznam 
neposkytuje žádnou jasnější 
představu o příštím prezi-
dentovi a je těžké v něm najít 
nějaký hlubší smysl.

Ten se ztrácí ještě více 
při pohledu na první místo, 
kde figuruje pomyslný vítěz 
celé ankety Michal Horá-
ček. Ten sice prezidentskou 
kandidaturu ještě také 
oficiálně neoznámil, ale 

vzhledem k tomu, kolik už 
rozdal rozhovorů a kolik 
už toho najezdil po mítin-
cích a setkáních s občany, 
se s jeho bojem o Hrad dá 
celkem počítat. Jenomže 
tento poměrně nadějný kůň 
projevil na rozdíl od mnoha 
signatářů výzvy elementární 
politický instinkt a od inici-
ativy svého přítele Kocába 
se hned po jejím vyhlášení 
dost důrazně distancoval. 
S obratností dostihového 
sázkaře si spočítal, že ovace 
úctyhodné, leč provařené 
intelektuální ekipy by mu 
dnes v tažení za prezident-
stvím spíše překážely. Takže 
hlavním kandidátem na 
podporu signatářů morál-
ně jistě hodnotné výzvy je 
někdo, kdo o tuto podporu 
v nejmenším nestojí. Jestli 
takhle nevypadá zoufalství, 
tak už nijak.

Přes všechny výtky ale 
není na místě se Kroměříž-
ské výzvě jen vysmívat. Její 
poselství svůj smysl má, její 
požadavky na kvality prezi-
denta lze těžko zpochybnit 
stejně jako fakt, že za ní stojí 
řada slovutných mužů i žen. 
Smutný je ten nedostatek 
realismu. Ona neochota 
připustit, že to, co mohlo 
fungovat jako morální a de-
mokratické vehikulum v de-
vadesátých letech, v dnešní 
společnosti a v dnešní 
atmosféře prostě fungovat 
nemůže. Že nezvratná změ-
na prostředí nutně vyžaduje 
přizpůsobení prostředků.

Komentář

Martin Čaban

Favoritem signatářů 
Kroměřížské výzvy 
je někdo, kdo se od 
ní jasně distancoval. 
Jestli takhle 
nevypadá zoufalství, 
tak už nijak.
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Tvář dne 

 Nemůžeme ignorovat fakt, že 
tam venku sílí nálady zaměřené 
proti globalizaci,

řekla na summitu G20 britská 
premiérka Theresa Mayová 
str. 9
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KSČM jde do voleb
Hlavní tahák kampaně KSČM – vystupme z NATO. Ne že 
by takový požadavek byl nějakou novinkou, je to ko-
munistický evergreen. Ovšem využít krajské a senátní 
volby k rozdávání petice, jejímiž požadavky jsou vypsání 
referenda o vystoupení z aliance a zákaz případného 
vyslání českých vojáků na hranice s Ruskem, to už novum 
je. Podle petice NATO šíří nejen chaos, ale může také za 
humanitární pohromy a „živí teror a migrační vlny“.

Mohlo by to být úsměvné, nápadně to připomíná plakáty 
z padesátých let s hesly typu „Cholera, mor, mravenci – 
Trumanovi spojenci“. Jenže není. V době, kdy je politickou 
devízou přesvědčovat, že všichni demokratičtí politici 
uplynulých let byli přinejlepším k ničemu, je to nebezpeč-
né. Je to pak už jenom krok ke tvrzení, že s polistopado-
vým vývojem se to má úplně stejně. Takže nezbývá než 
připomenout jisté události: 21. srpen 1968, anexi Krymu, 
ukrajinský Donbas. Stačí?
 Jana Havligerová



n Volání poslance 
Kalouska po mém od-
chodu je založeno na 
mnoha omylech, a to 
i v oblastech, v nichž 
exministr platíval za 
odborníka.

Andrej Babiš

Miroslav Kalousek se pasoval 
do role nedoceněného génia. 
Zuřivě stupňuje svůj morální 
apel na společnost, aby jeho 
zásluhy konečně hleděla 
docenit. A tak pravidelně 
přináší udatná proroctví, 
že „bude nevyhnutelné, aby 
přišel nějaký nový Kalousek, 
který (...) zase vrátí rozpočet 
do rozumných mezí“ (Novin-
ky.cz, 28. 8. 2016). Anebo také 
výzvy k mé rezignaci (Babiš 
jako ministr financí stále 
selhává, E15, 29. 8. 2016, 
str. 10) buď „kvůli snížení 
ratingu ČR“, či kvůli „zhor-
šujícímu se strukturálnímu 
saldu“.

Hlas voličů
Je známá věc, že exministr 
financí se svou rdousící hos-
podářskou politikou založe-
nou na strachu a zmrazené 
poptávce nejenže nenašel 
cestu z hospodářského 
propadu země, ale ani pro ni 
nenašel pochopení u drtivé 
většiny makroekonomů. 
A voliči mu to ve volbách 
spočítali. Že toto své selhání 
i po třech letech považuje za 
svůj největší přínos a že sou-
časné rekordní hospo-
daření považuje za 
„vládní selhání“, 
je signálem, že 
Kalousek by 
jako ministr 
financí nej-
spíš propadl 
v jakékoli fázi 
hospodářské-
ho cyklu.

Poslance Ka-
louska si dříve bylo 
možno vážit alespoň 
pro jeho slušnou teoretickou 
orientaci v některých mak-
roekonomických disciplí-
nách, jako je problematika 
strukturálního deficitu, 
finančních trhů či ratingů. 

Svým rozhovorem v deníku 
E15 však ukázal, že ve snaze 
doložit mé údajné selhávání 
je ochoten 
připravit se 
i o tuto před-
nost. 

Kalousek 
hovořil o zvý-
šení ratingu 
ČR agenturou 
Moody’s v roce 
2011, tedy za 
jeho úřadová-
ní, a údajném 
snížení ratin-
gu agenturou 
Fitch na konci 
července 2016, 
tedy za úřa-
dování mého. 
„V okamžiku, kdy ministrovi 
financí klesne rating, má 
rezignovat,“ rozehrává po-
slanec Kalousek drama.

A teď fakta. Byl bych 
škodolibý, kdybych řekl, že 
nám Moody’s v roce 2011 
rating nezvýšila, že to byla 
S&P. To je drobný omyl. Pro 
zahraniční investory je smě-
rodatné ratingové ohodno-
cení dlouhodobých závazků 
v cizí měně, které je u ČR 
v průměru nejvyšší v regionu 
a nachází se nad průměrem 
eurozóny. Agentura Fitch 
nám toto hodnocení letos 
potvrdila se stabilním výhle-
dem na úrovni A+.

Hlas trHů
Kromě toho agentura 
provedla ve svých interních 
postupech několik meto-
dických změn. Těmi sladila 

metodiku hodnocení 
dlouhodobých 

závazků v měně 
domácí se zá-

vazky v měně 
cizí. V důsled-
ku toho došlo 
k úpravě 
ratingu dlou-

hodobých zá-
vazků v domácí 

měně celkem 
u 23 států. Jen tři 

státy si zachovaly vyšší 
rating u domácích závazků 
oproti cizím: Nový Zéland, 
Peru a Chile. Tyto metodické 
změny samozřejmě neměly 
žádné dopady na vnímání 
Česka na trzích. Jak exmi-

nistr dobře ví, vysvědčení 
rozpočtové politice vystavují 
finanční trhy. Tam jsme dnes 

svědky další-
ho poklesu vý-
nosů státních 
dluhopisů na 
historická 
minima.

Nechce-li 
být poslanec 
Kalousek pro 
smích, měl by 
doufat, že se 
jeho poma-
tená výzva 
k rezignaci 
kvůli změně 
agenturní 
metodiky 
nedonese těm 

dalším 22 ministrům financí. 

Hlas rozpočtu
Kalousek se ale knockou-
toval i ve svých zdánlivě 
výsostných vodách, jako je 
problematika strukturálního 
deficitu. „Vláda, v níž Babiš 
sedí, neměla právo struktu-
rální saldo zhoršovat,“ auto-
ritativně hlásá exministr. 

Fakta? Rok 2014: −1,1 pro- 
centa HDP. V roce 2015:  
−0,5 procenta. A očekávání 
pro rok 2016: −0,4 procenta. 
Strukturální saldo se tedy 
evidentně zlepšuje. Naopak 
za Kalouskova ministrování 
strukturální deficit setrvale 
rostl. A pan exministr Ka-
lousek se nemůže vymlouvat 
na vnější ekonomické vlivy 
ani na recesi. Strukturální 
deficit je údaj očištěný od 
cyklických vlivů.

 Miroslav Kalousek v roz-
hovoru pro deník E15 opět 
vsadil na svou oblíbenou 
zásadu, že drzé čelo je lepší 
než poplužní dvůr. Aneb že 
sypání omylů – bude-li čině-
no dost suverénně – vydá za 
celý tým analytiků. Jenže lež 
má krátké nohy. A ani slavná 
Komedie omylů nekončí 
jinak, než že všechna lež 
nakonec zůstane odhalena 
v celé své nahotě.  

 
Autor je ministrem financí  
a předsedou hnutí ANO

Redakčně kráceno, perex a meziti-
tulky jsou redakční.  
Celou polemiku čtěte na e15.cz

Miroslav Kalousek 
v rozhovoru pro 
E15 vsadil na 
zásadu, že drzé 
čelo je lepší než 
poplužní dvůr. 
Aneb že snůška 
omylů vydá za tým 
analytiků.

V roce 2016 by 
strukturální deficit  

měl dosahovat 

0,4 %
HDP. Strukturální saldo  

se tedy evidentně  
zlepšuje

 www.e15.cz | 11 |

Výsledek byl 
samozřejmě 
ovlivněn i politikou 
vůči uprchlíkům. 
Rozhodnutí přijatá 
v této věci však stále 

považuji za 
správná,

Krajský střet zájmů
Petr Kolman

Pomalu se blíží další krajské volby. Chtěl bych poukázat 
na obecnější problém, který mě jako učitele veřejného 
práva trápí. Jde o problém primárně právní, nikoliv 
politologický. Jak si mohli při všech minulých krajských 
volbách všimnout i méně pozorní voliči, kandidátní listiny 
stran napříč spektrem jsou doslova nadité starosty obcí 
a měst z daného kraje. Úvaha je jasná – lidé je znají z obcí, 
budou je tedy volit. I kvůli přesvědčení, že jejich starosta 
„na kraji“ pro jejich obec vylobbuje něco navíc. Výhrou 
pro kandidující strany je, pokud mají v kraji starostu 
nějakého většího města. Voliči z lidnatějších měst dle výše 
popsaného principu přirozeně přehlasují občany z malých 
obcí a pěkný krajský volební výsledek je doma. Samozřej-
mě se nesmí jednat o problémového starostu bojujícího 
s nějakým aktuálním průšvihem. Nejde v těchto přípa-
dech o střet zájmů? Proč mlčí různé Rekonstrukce státu 
a obdobné spolky? A co obce, které starosty v krajských 
zastupitelstvech nemají? Nejsou jejich občané nepří-
mo diskriminováni? Zastávám názor, že zákon by měl 
v budoucnu zakázat souběh funkce starosty či místosta-
rosty obce a krajského zastupitele. Mělo by se preventiv-
ně zabránit střetu zájmů, který se zde zřetelně nabízí. 
Krajský zastupitel ze zákona musí jednat v zájmu všech 
občanů kraje. A pokud upřednostňuje svou obec, jedná 
protizákonně. Určitě mi nevadí, když starosta lobbuje za 
svou obec, pokud to dělá férově z pozice zvenčí, tedy jako 
starosta obce. Za nekalou soutěž však považuji, pokud to 
dělá zevnitř, tedy jako krajský zastupitel.

Autor je právník a pedagog

Duel

Čtenáři píší

Unionisté udělali 
velkou chybu. Říci 
jen, že to zvládneme, 
a nechat na ostatních, 
aby to zařídili, to 
prostě nejde,

řekl o výsledcích voleb  
v Meklenbursku-Předním 
Pomořansku německý vice-
kancléř Sigmar Gabriel (SPD)

řekla německá kancléřka 
Angela Merkelová  
(CDU-CSU)

komedie omylů 
miroslava kalouska

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/andrej-babis-komedie-omylu-miroslava-kalouska-1319026
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Minirecenze

film

Až na severní pól

(Režie: Rémi Chayé)
Kromě Spielbergo-
va Obra Dobra do 
českých kin první 
školní den dorazil 
i francouzský animák 
Až na severní pól. 
Dobrodružství, které 
patnáctiletá Saša zažije během pátrání po mi-
lovaném dědečku polárníkovi, by vystačilo i na 
dobrý hraný film. Francouz Rémi Chayé ho věr-
ný svému povolání animátora raději nakreslil. 
Celovečerní snímek měl pod režijním dohledem 
poprvé, ale dříve spolupracoval například na 
slavném animáku Brendan a tajemství Kellsu 
nominovaném na Oscara. Barevnému, čistému 
stylu tohoto snímku se Až na severní pól podo-
bá, ale nepůsobí tak magicky. Navíc jeho příběh 
je poměrně přímočarý a nejslabším článkem 
je hudba. Ale přesto jde o sympatický a inteli-
gentní snímek, který se zároveň liší od většiny 
animovaných filmů v distribuci. Kromě pocti-
vého klasického dobrodružství nabízí i silnou, 
odvážnou, chytrou a nezhýčkanou hrdinku. 
Na významném festivalu animovaných filmů 
v Annecy jistě i za to dostal cenu diváků.

Iva Přivřelová

knihy

františek niedl: 
Rytíři z Vřesova
(Nakladatelství: Moba)
Odon Katzinger z Ol-
šové a Matěj z Vřesova 
na počátku čtrnáctého 
století dohodnou  
podle zvyků sňatek 
svých dětí bez jejich 
vůle. Aby se jejich 
nepatrné chudé zemanské tvrze spojily v jedno 
panství. Tak začíná román Rytíři z Vřesova Fran-
tiška Niedla. Autor trefně a přesvědčivě popisuje 
zvyky, tradice a způsoby života dávno zapome-
nutých obyčejných obyvatel českého království. 
Činí tak na pozadí příjezdu mladičkého Jana Lu-
cemburského, který se připravuje na korunovaci 
českým králem. Historické události však nejsou 
to podstatné. Niedl rozvíjí vlastní fiktivní příběh, 
a to velmi čtivým způsobem. Dialogy jsou živé, 
příběhové linky jednotlivých postav napínavé 
a zachycení neprostupných lesů Šumavy a ne-
bezpečí zde se skrývajících jedinečné.

Zuzana Dorogiová

n Známý módní návrhář 
na italském filmovém  
festivalu po dramatu 
Single Man představil 
Noční zvířata. Do čes-
kých kin se novinka 
dostane 24. listopadu.

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

Teprve druhý celovečerní 
snímek natočil původně módní 
návrhář Tom Ford. Ale kvůli 
úspěchu Single Mana patřila 
jeho Noční zvířata k nejočeká-
vanějším filmům 73. ročníku 
benátského festivalu. Pří-
běh o bohaté, ale nešťastné 
galeristce Susan, jíž změní 
život román bývalého manžela 
Edwarda, stejně jako předcho-
zí Single Man vychází z kni-
hy, konkrétně z díla Austina 
Wrighta z roku 1993 Tony 
a Susan. „Udělal jsem v příbě-
hu několik změn, například 

jsem ho přemístil do Texasu. 
Potřeboval jsem místo, kde je 
ještě možné, že by nebyl mo-
bilní signál. A taky Texas dobře 
znám,“ vysvětlil Ford, který je 
zároveň autorem scénáře. Ten 
hercům poslal vytištěný na 
červeném papíře, což zaujalo 
hlavně představitele exmanže-
la Jakea Gyllenhaala. „Kromě 
té barvy se mi líbila i metafora 
zlomeného srdce, odehra-
ná v Edwardově knize 
s využitím všedního, 
náhodného násilí,“ 
dotkl se herec 
děsivého obsahu 
románu.

Susan si 
zahrála Amy 
Adamsová, která 
má v letošní benát-
ské soutěži i sci-fi 
Příchozí. „Ze začátku 
jsem si k Susan nemohla 
najít cestu, neměla jsem ji 
ráda,“ uvedla herečka. „Líbil se 
mi ale její vývoj a jak poznává 
sama sebe,“ dodala. Někteří 

novináři Noční zvířata, která 
se do českých kin dostanou 
24. listopadu, vnímají jako 
drama pomsty. Režisér s nimi 
ale nesouhlasí. „Spíš je to film 
o devastaci. Varovný příběh 
o tom, co se může stát, když 
necháte někoho milovaného 
odejít bez boje,“ myslí si Ford. 
Jake Gyllenhaal přitakává: „Ed-
wardovi v jeho románu nejde 

o pomstu. Susan v něm 
sděluje: miloval jsem 

tě, oba jsme náš 
vztah promarnili, 

sbohem.“
Fordův 

druhý snímek 
se jeho ceně-
nému debutu 

příliš nepodobá, 
vizuálně je o dost 

chladnější. „Styl 
pro mě vždy určuje 

příběh. Nic tu tedy není 
samoúčelné,“ přesvědčoval 
režisér a módní návrhář novi-
náře na tiskové konferenci po 
filmu.

Návrhář Tom Ford 
zpět v Benátkách

Tipy

ČT2 • 20.00

ZkáZa krásOu

Střihový dokument 
Heleny Třeštíkové 
o herečce Lídě 
Baarové.

Kvůli úspěchu  
Single Mana patřila 

Fordova Noční zvířata  
k nejočekávanějším  

filmům

73.
ročníku festivalu.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z



zdvořilý a výstižný, a hlavně 
mít představu o budoucí 
pozici i firmě.

Přílišné sebeVědomí
Každý personalista 
se zájemců ptá, 
jaký očekávají 
plat. Na to je 
třeba se při-
pravit a vědět, 
o kolik si lze 
říct jako čers-
tvý absolvent 
nebo jako ma-
nažer s třicetile-
tou praxí. Přílišné 
sebevědomí může 
uchazečům srazit vaz (ale 
také se není třeba bát a říkat 
si o nesmyslně nízkou částku, 
to též ubere body). Stejně tak 
je důležité umět personalistu 
vyslechnout a neodmítat 
jeho výklad s tím, že už stejně 
všechno víme a známe. Cení 
se pokora.

Jiný oboR A Pozice
Ať už je uchazeč čímkoli, 
při dlouhodobém hledání 
práce se nevyplatí soustředit 

se výhradně na jeden 
obor nebo jen na 

vysněnou pozici. 
Není od věci 

zkusit nižší 
post nebo 
zabrousit do 
oblasti úzce 
propojené 

s předchozím 
působením.
Nabízené 

pracovní místo lze 
brát jako výzvu, zdroj 

nových zkušeností a jako od-
razový můstek pro získání 
pozice, na kterou zájemce 
zatím nedosáhl. Většina 
firem úspěšným zaměstnan-
cům nabízí postup. Hlavní je 
při pohovoru neříkat, že se 
člověk o danou práci zajímá 
jen kvůli penězům či proto, 

že o něj nikde jinde nemají 
zájem – i kdyby to byla sto-
krát pravda.

dAlší kolo PohoVoRu
Velké společnosti většinou 
přijímací řízení dělí do ně-
kolika kol. Vstupní pohovor 
má za cíl „oddělit zrno od 
plev“. V případě postupu 
je důležité neradovat se 
předem. Naopak, na místě 
je pečlivá příprava na další 
kolo, pokora a zdravé sebevě-
domí. A klidně pokračování 
v hledání jiné práce, protože 
úspěch nelze zaručit.

Co tedy lze říci závěrem? 
Pokud někdo skutečně 
pracovat chce, práci vždycky 
najde. Důležité je nepřetva-
řovat se, nelhat, snažit se 
jednat férově a klidně vzít 
i hůře placenou a méně kva-
lifikovanou nabídku, ze které 
je možné se odrazit výš.
 Celý článek na FiNexpeRT.cz
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Každý rok  
v Česku  

úspěšně ukončí  
vysokou školu  

bezmála 

100 
tisíc lidí.

Volání 
už od 1 kč

Koupíte 

v trafice 

a e-shopu

Volání za 1 Kč/min. se vztahuje na volání na jedno vámi zvolené číslo 
nebo na víkendové volání při dobití kreditu min. 200 Kč měsíčně. 

Více informací a e-shop na bleskmobil.cz 

257699/11� inzerce

Jana Skálová

Chybování při hledání práce 
se nejčastěji týká mladých 
lidí mezi 20 a 30 lety. Jsou 
obvykle velmi motivovaní, 
mají vysoké sebevědomí 
a myslí si, že když mají 
v ruce vysokoškolský 
diplom, před jménem titul 
a v životopise seznam něko-
lika jazykových certifikátů, 
zaměstnavatelé se o ně 
budou prát. Jenže takových 
uchazečů je tu spousta 
– každý rok v Česku vyso-
kou školu úspěšně ukončí 
bezmála sto tisíc lidí. Takže 
je třeba se při hledání práce 
snažit vyniknout a přesvěd-
čit personalistu o svých 
přednostech. Důležité je 
přitom nedělat chyby.

ŽiVotoPis Je záklAd
Ať už se člověk uchází o ja-
koukoli pozici, vždy je třeba 
mít připravený životopis 
a ten možnému budoucímu 
zaměstnavateli zaslat. Při 
jeho tvorbě je nutné dodr-
žovat určité zásady, jinak se 
jím personalisté nebudou 
ani zabývat. A hlavně – nedě-
lat pravopisné chyby.

Už na základní škole se děti 
učí, jak má vypadat životopis. 
Kdo váhá, může najít na in-
ternetu různé vzory. Je dobré 
se jich držet a sepsat podle 
nich strukturovaný životopis, 
který má jednotlivé oddíly 
a body, je stručný a výstižný. 
Kdo se rozepisuje na deset 
stran a vychvaluje se až do 
nebe, ten pohoří. Personalisté 
jsou životopisy zavaleni, ne-
mají čas číst eseje a potřebují 
na první pohled určit, koho 
pozvat na pohovor.

RetRosPektiVA
Když se vypisuje vzdělání 
a jednotlivá zaměstnání, 
vždy je třeba začít posledním 
a skončit tím úplně prvním. 

Základní škola a první bri-
gáda v supermarketu nikoho 
nezajímají. Vypisují se pozice, 
obory a kolik let dotyčný kde 
působil (studoval), ale nezabí-
há se do úplných detailů.

Nemá zájemce o práci 
ve svém životopise žádné 
předchozí zaměstnání ani 
brigádu? Chyba. Personalisté 
jej okamžitě vyhodnotí jako 
člověka, který si ani při stu-
diu neuměl sehnat brigádu 
– anebo je příliš líný a nechce 
se mu pracovat. Naopak 
pokud je předchozích prací 
příliš, působí jako přelétavý 
člověk, který u ničeho nevy-
drží a není nikde spokojený.

nelhAt
Lhát se nevyplácí – a v ži-
votopise to platí dvojnásob. 
Pokud se uchazeč vychválí 
do nebe a domyslí si skvělé 
předchozí pozice či jazykové 
znalosti, personalisté to rych-
le zjistí. A když uspěje kvůli 
lžím? Budoucí zaměstnavatel 
může zvednout telefon a ově-
řit si, jestli je vše pravda.
 
nePřiPRAVenost  
A nefoRmálnost
Poslat životopis je jedna 
věc, uspět na pohovoru dru-
há. A mnohem těžší. Většina 
uchazečů totiž pohoří právě 
v této fázi. 

Přijít na pohovor bez 
přípravy, v neformálním 
oblečení, a ještě pozdě, to 
je jasný konec. Personalis-
té chtějí už v prvních pár 
minutách poznat, zda jde 
o toho, koho hledají. Poža-
dují tedy dochvilnost. Stejně 
tak není vhodné přijít v dží-
nách a tričku. Není nutné si 
brát oblek, ale formálnější 
oblečení určitě ano.

A už předem je třeba 
připravit se na možné otázky 
– umět upřesnit informace 
ze životopisu, dokázat jasně 
formulovat odpovědi, být 

Bezchybné hledání práce
n Míra nezaměstnanosti je nyní nízká, činí  
5,4 procenta. I tak však zhruba 392 tisíc neza-
městnaných lidí znamená na trhu práce po-
měrně velkou konkurenci. Pokud udělá ucha-
zeč v životopise, při pohovoru nebo krátce po 
přijetí do nového zaměstnání chybu, o svou 
šanci rychle přijde. Jaké jsou nejčastější omyly, 
kterých se lidé zcela zbytečně dopouštějí, a jak 
se jich vyvarovat a uspět.

http://finexpert.e15.cz/nejcastejsi-chyby-ktere-vam-brani-ziskat-praci
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ApOKAlypsA. 
Katastrofu, která na-
stala před 350 lety, si 
připomněli obyvatelé 
Londýna, když na 
břehu Temže zapálili 
120 metrů dlouhý 
dřevěný model pano-
ramatu metropole ze 
sedmnáctého století. 
Nejrozsáhlejší požár 
v historii města vzplál 
2. září 1666 a trval do 
5. září. Za oběť mu 
padlo 13 200 domů  
a devět desítek 
kostelů včetně kated-
rály svatého Pavla. 
Vzhledem k letopočtu 
obsahujícímu zname-
ní satana, kdy navíc 
v Anglii zuřilo dlouhé 
období moru, lidé vě-
řili, že požár zvěstuje 
poslední dny.
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n Zítra mohl slavit 
osmdesáté narozeni-
ny. Stylově, na pódiu 
a s oblíbenou kytarou 
Fender Stratocaster 
v ruce. Buddy Holly je 
ale 57 let po smrti. Jeho 
kariéra trvala rok a půl.
 
Největší hudební hvězdy 
dodnes přiznávají, že jejich 
vývoj nejvíce ovlivnil Buddy 
Holly – ať už jsou to Beatles, 
Rolling Stones, Elton John 
nebo Eric Clapton. Sedmnác-
tiletý Bob Dylan navštívil 
Hollyho koncert dva dny 
před kytaristovou smrtí 

a vzpomíná na něj dodnes. 
Fenomenální muzikant 
ovlivnil rock´n´roll  i popu-
lární hudbu na desetiletí 
dopředu a nechybí 
snad v žádné síni 
slávy.

Holly se 
narodil jako 
Charles Har-
din Holley 
7. září 1936 
v texaském 
Lubbocku do 
hudební rodiny. 
V šestnácti popr-
vé vystoupil v lokál-
ní televizi, o rok později hrál 
s vlastní kapelou. V 21 letech 
už jeho singly dobývaly 

hudební žebříčky, stejně jako 
první dlouhohrající desky. 
V následujícím roce nahrál 

ještě dvě. Na turné míval 
i padesát vystoupení 

za 25 dnů. Poslední 
se mu stalo osud-

ným. V zimě 
1959 chtěl 
objet americký 
středozápad, 
konkrétně 
státy Wiscon-

sin, Minnesota, 
Iowa, Illinois, 

Ohio a Kentucky. 
Nepočítal s volnem, 

od 23. ledna do 15. února si 
naplánoval 24 vystoupení. 
Nahuštěnému programu 

ovšem neodpovídala logis-
tika. Buddyho skupina se 
přesunovala autobusem, kte-
rý se několikrát porouchal 
a v mrazech mu přestalo 
fungovat topení. Bubeník 
Carl Bunch dokonce skončil 
v nemocnici s omrzlinami 
prstů na nohou. 

Vzhledem ke vzdálenos-
tem jednotlivých štací začal 
Holly hledat jiné možnosti 
přesunu. V Clear Lake v Iowě 
najal malé letadlo tamní 
letecké společnosti, aby 
skupinu dopravilo do další 
zastávky v Minnesotě. Na 
letiště se vypravila hned po 
vystoupení, letadlo star-
tovalo v mizerném počasí 

hodinu po půlnoci. Sníh, vítr, 
ale hlavně zhoršující se před-
pověď, o které pilot nevěděl. 
Stroj se v pořádku zvedl, ale 
už pět minut po startu ztra-
tila kontrolní věž spojení. 
Bylo zřejmé, že se muselo 
přihodit něco závažného. 

Trosky se podařilo najít 
ještě téhož dne o osm hodin 
později. Vyšetřování uká-
zalo, že letadlo narazilo do 
země v rychlosti 270 kilome-
trů za hodinu a smrt všech 
na palubě nastala okamžitě. 
V okolí kukuřičného pole do-
dnes stojí několik pomníčků. 
Jeden má tvar Hollyových 
brýlí, jejichž tvar nestárne. 
Stejně jako jeho hudba. /mec/

Buddy Holly  
míval na turné až  

50
vystoupení za 25 dnů.  

To se mu stalo  
osudným. Ve  

23 letech.

Výročí týdne

Muzikant, jenž vyvolal hudební revoluci
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